

# Элементы модели формирования Национальной системы профессионального оказания юридической помощи (услуг) в России\*

**Гаврилов Сергей Николаевич,**  
советник по информационным технологиям президента  
Федеральной палаты адвокатов Российской Федерации,  
кандидат юридических наук, кандидат исторических наук, доцент  
gavrilov@fparf.ru

В статье дана общая характеристика элементов модели формирования национальной системы профессионального оказания юридической помощи в России. Национальная система профессионального оказания юридической помощи рассматривается как совокупность образовательных, организационных, правовых и иных институтов и средств (систем, механизмов, процедур), создающих на национальном уровне гарантии оказания профессиональной юридической помощи надлежащего качества.

**Ключевые слова:** адвокатура, сфера юридической помощи, рынок юридических услуг, качество профессиональной юридической помощи, процессный подход, процессная модель качества квалифицированной юридической помощи, концепция регулирования рынка профессиональной юридической помощи, модель формирования национальной системы профессионального оказания юридической помощи, информационная (цифровая) экосистема адвокатуры России, единая цифровая среда адвокатуры России, цифровая трансформация адвокатуры.

## Elements of the Model of the Establishment of the National System of Professional Legal Assistance (Service) Rendering in Russia\*\*

**Gavrilov Sergey N.**  
Information Technology Adviser to the President  
of the Federal Chamber of Lawyers of the Russian Federation  
PhD (Law), PhD (History), Associate Professor

The article gives general characteristics of the elements of the model of the establishment of the national system of professional legal assistance rendering in Russia. The national system of professional legal assistance rendering is viewed as an aggregate of educational, organizational, legal and other institutions and means (systems, mechanisms, procedures) creating national guarantees of professional legal assistance of due quality.

**Keywords:** advocacy, legal assistance sphere, legal service market, quality of professional legal assistance, process approach, process model of qualified legal assistance quality, concept of regulation of the professional legal assistance market, model of the establishment of the national system of professional legal assistance rendering, informational (digital) ecosystem of the Russian advocacy, unified digital environment of the Russian advocacy, digital transformation of advocacy.

\* Исследование выполнено при финансовой поддержке РФФИ в рамках научного проекта № 18-29-16170 «Концептуальные основы нормативного регулирования единой цифровой среды адвокатуры России».

\*\* The research has been financed by the RFBR within the framework of scientific project No. 18-29-16170 *Conceptual Bases of the Statutory Regulation of the Unified Digital Environment of the Russian Advocacy.*